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שלא להכשל באיסור גזל מכל אשר לרעהו!
נלמד מהפסוק: "כי מלאה הארץ חמס מפניהם" (ו-יג)
דור  שהרי  חמס.  של  כחה  גדול  כמה  וראה  "בא  חז"ל:  ואמרו 
המבול עברו על הכל ולא נחתם גזר דינם עד שפשטו ידיהם בגזל 
שנאמר כי מלאה הארץ חמס מפניהם והנני משחיתם את הארץ" 
(סנהדרין קח.). וכן מובא במדרש: דור המבול ע"י שהיו שטופים 

בגזל, לפיכך לא נשתייר מהם פליטה (בראשית רבה לח-ו).

עד כמה חמור עוון גזל, נוכל ללמוד מהעובדה שבכל תפלות 
היום הקדוש - יום הכיפורים, לא מופיע קטע התפלה של "למען 
היא  כיפור  יום  ידינו" אלא בתפלת התכלית של  נחדל מעושק 

תפלת נעילה, ואשר רק בה מתפללים אנו תפלה זו.

בספר יסוד ושורש העבודה (שער יא פרק יא) מבאר מדוע הודגש 
בתפלת נעילה עוון "עושק ידינו" יותר משאר עוונות? משום שעוון 
גזל חמור ביותר, גם לא נחתם גזר דינם של דור המבול אלא על 
הגזל. גם בעון גזל, רח"ל אין מקבלים תפלותיו של הגזלן בעולם 

העליון, ודוחים כל התפלות שלו חוץ לפרגוד אל המקטרגים.

הגדול  העיקר  הוא  הגזל  שאיסור  משום  ביאר,  איש  והחזון 
בשמירת התורה על כל צעד ושעל בחיינו. אין כמעט מצב שבו 

אין אנו נזקקים לזהירות מפני גזל או אביזריו.

כדוגמא אופניית לכך, מביא החזון איש בשם הגר"א מוילנא זצ"ל, 
כי גם כשמותר לפתוח את הדלת בבית המרחץ, מכל מקום אם 
מאן-דהו משאיר את הדלת פתוחה למעלה מן המדה, הרי הוא 

גורם בזה לחום שיפלט החוצה, וממילא מעשהו גובל כבר בגזל!

עוד יש להתריע על עוון עושק של הלווה ואינו פורע. וכתב החפץ 
חיים (בספר אהבת חסד ח"ב פרק כד): "והמונע את עצמו מלפרוע 
חובו כשיש לו מפני אלימות שיש בו, הוא עובר על מה שכתוב בתורה 
"לא תעשוק את רעך ולא תגזול" (וכדאיתא בשו"ע חו"מ ס' שנט ס"ח) 
וגם אמרו חז"ל (תנחומא קרח ח) ארבעה נקראו רשעים, ואחד מהם 

הלווה ואינו משלם שנאמר (תהלים לז) "לוה רשע ולא ישלם"...

גם צריך לדעת - כותב הח"ח - שממון אחרים שנשאר ביד 
יז-יא) "עושה  (ירמיה  האדם בעוול, לבסוף לא יצליח, וכדכתיב 
עושר ולא במשפט בחצי ימיו יעזבנו" ויכלה גם את יתר הפליטה 
(פ"ג): אם  זוטא  ד"א  וכדאיתא במסכת  בעצמו מכבר,  לו  שיש 

נטלת את שאינו שלך, את שלך יטלו ממך.



שיגיע  עד  חברו  את  לדון  אדם  ימהר  אל 
למקומו !

נלמד מהפסוק: "וירד ה' לראות את העיר ואת המגדל" (פרק יא-ה)
וכתב רש"י: לא הוצרך לכך, אלא בא ללמד לדיינים שלא ירשיעו הנידון עד שיראו 
ויבינו" (מדרש תנחומא). וזה לשון המדרש: "וכי הוא צריך לרדת ולראות והלא הכל 
צפוי וגלוי לפניו שנאמר ידע מה בחשוכא ונהורא עמיה שרא. אלא ללמד לבריות 

שלא לגמור את הדין ושלא לומר דבר מה שלא רואין".

כאשר מקיים אדם בעצמו הוראה זו של "הוו מתונים בדין" מסתייע בידו לקיים 
הוראה אחרת של חז"ל (אבות פ"א מ"ו): "הוי דן את כל האדם לכף זכות". וכן: 
"אל תדין את חברך עד שתגיע למקומו" (פ"ג מ"ד). שכן במבט ראשון ובמחשבה 
שטחית, נוטה האדם לחייב ולהרשיע את חברו. לא כן כאשר יהיה "מתון בדין" 
ייקל עליו  ויתבונן היטב, או אז,  יחפז לחרוץ דינו של חברו, עד שיראה  ולא 

להכריעו לכף זכות.

וכתב החפץ חיים (בשמירת הלשון ח"א שער התבונה פ"ד): "והנה מה מאד צריך 
האדם לחזק את עצמו במדה זו לדון את כל אדם לכף זכות, כי ע"י מדה זו דכף 
זכות, וכן להיפך ח"ו, נקל להאדם להעלות על עצמו שם צדיק או רשע לעולם. 
כי ידוע הוא דחובתו של האדם וזכותו תלויים לפי רוב המצוות והעוונות שיש 
בידו, כמו שאמרו חז"ל בכ"מ, אם רוב מצוות הוא בגדר צדיק, ואם רוב עוונות, 

הוא בגדר רשע.

וידוע הוא, כי אף אם ירבו זכויותיו של האדם, הרי אם יתנהג הקב"ה עמו 
במדת הדין הגמורה, לא ישארו בידו כי אם מעט מזער כי כמה מהן לא השלים 
בכל פרטיהן וכו' נמצא שאם ידקדק הקב"ה ח"ו אחר עשיית מצוותיו ימצאו רובן 
בעלי מומין וכו' אבל אם הקב"ה יתנהג עמו במידת הרחמים ויחפש עליו זכות 

בכל עניניו, ישארו זכויותיו על מכונן.

והנה כל זה תלוי לפי ההנהגה שהנהיג את עצמו בימי חייו עם הבריות. אם 
דרכו היתה לדון אותם לכף זכות, דנין גם אותו לזכות כדאיתא בשבת (קכז:), 
ואם דרכו היתה ללמד חובה על הבריות ולדבר עליהם רע, גם מלאכי השרת 

מדברים עליו רע למעלה.

בעל ה'תפארת שלמה' היה אומר, כי אף שדרך הצדיקים להיות נבזים ושפלים 
תמיד בעיניהם, כל זאת ביחס לעצמם אבל את האחרים דנים ומלמדים עליהם 
ומכיון שכך, חשובים הם אצלם להשפיע להם  גדולים בעיניהם,  ונראים  זכות 

טובות וחסדים.

וכפי שמביאים חז"ל בגמרא (תענית כד:) על רבי חנינא בן דוסא ש"כל העולם 
ניזון בשביל חנינא בני והוא די לו בקב חרובין", והיינו שגם זה היה הרבה בעיני 
רבי חנינא ביחס לשפלות שיש במעשיו, אך על כל העולם השפיע כל טוב וכל 

העולם ניזון בשבילו.

להכיר טובה למטיבו ולא להיות כפוי טובה !
נלמד מהפסוק : "וירד ה' לראות את העיר... אשר בנו בני האדם"... 

(פרק יא-ה)
וכתב רש"י: בני האדם  - אלא בני מי, שמא בני חמורים וגמלים? אלא בני האדם 
הראשון שכפה את הטובה ואמר האשה אשר נתת עמדי. אף אלו כפו בטובה למרוד 
במי שהשפיעם טובה ומלטם מן המבול". [ואף שנולדו אלו לאחר המבול. אך פשוט 
וברור שכל אדם בר-דעת היודע להכיר בטובה, מכיר הוא בכל הטוב שקדמו וגרמו 
לכל הטוב שזכה בו. שאם הקב"ה לא היה ממלט אבותיהם מן המבול, לא היו אלו 

קיימים].

הגאון רבי יצחק הוטנר זצ"ל כותב (בפחד יצחק מאמר רה): "אדם המקבל 
ועפ"י  גרעין של חסד בעולמו של מקבל הטובה,  נזרע  טובה מחברו, הרי 
גדולין של  הוא להצמיח  זה מוכרח  גרעין  הטבע הבריא של מדת החסד, 
חסד, ואם האדם מקבל הטובה הוא כפוי טובה, הרי זה דומה לעוקר בידים 

גידולין של חסד...

"וזהו שאמרו "כל הכופר בטובתו של חברו כאילו כופר בטובתו של 
ואל  מקום". משום שהעדר החזרת טובה לחברו אינו רק מצב של שב 
תעשה שאינו עושה חסד עם חברו להטיב לו כגמולו, אלא שהוא ב"קום 
ועשה" - שכופר ומכלה את חסדו של חברו, והרי זו כפירה בטובתו של 
חברו, ולא עוד אלא שהוא כאילו כופר בטובתו של מקום, מפני שאין 
הכפירה מתייחסת אל מעשה החסד הפרטי, אלא שהיא מתייחסת על מדת 

החסד בכלל...



לרדוף אחר השלום והאחדות ולהתרחק מן המחלוקת !
נלמד מהפסוקים: "הן עם אחד ושפה אחת לכולם... ומשם הפיצם ה'" (פרק יא-ו,ט)

וכתב רש"י (מהמד"ר): וכי איזו קשה של דור המבול או של דור הפלגה? אלו [=דור המבול] לא 
פשטו יד בעיקר ואלו [=דור הפלגה] פשטו יד בעיקר להלחם בו, ואלו נשטפו, ואלו לא נאבדו מן 
העולם?! אלא שדור המבול היו גזלנים והיתה מריבה ביניהם לכך נאבדו. ואלו היו נוהגים אהבה 

ואחדות ביניהם שנאמר שפה אחת ודברים אחדים. למדת ששנאוי המחלוקת וגדול השלום.

בכחה של האחדות להביא גם לידי שמחה. את זאת למד הצדיק רבי שמואל מסלונים זצ"ל 
מ"סדר העבודה" ביום כיפור, שם אנו אומרים: שש [ושמח], ועירה דם הפר לתוך מזרק שבו דם 
השעיר ונתן המלא בריקן. כדי שיתערבו יפה". ולכאורה יש לתמוה: מדוע דוקא בעבודה זו, היה 

שש ושמח?

אלא ביאר רבי שמואל: משום ששבעת ימים קודם יום הכיפורים היה הכהן הגדול מופרש 
מביתו לישב בדד בלשכת פלהדרין. גם אח"כ ביום כיפור הביא קרבן לישראל לחוד ולעצמו 
לחוד. הפר שלו, והשעיר לכל ישראל. והיה מצטער בלבו על שאינו נכלל עם ישראל כולם 
כאחד אלא מובדל בפני עצמו. עכשיו שהגיעה שעתו למרס את דם קרבנו בדם הקרבן של כלל 

ישראל, ושוב היה עמהם יחדיו, מובן שנתמלא שמחה!

והיה אומר החתם סופר (בדרשת החת"ס): יש שלום ויש שלום. יש שלום מתוך פחד ואימה, 
כדרך שהשלימו מואב ומדין מפחדם של ישראל. כמו שאמרו במדרש: משל לשני כלבים שהיו 
מריבים זה עם זה. בא זאב על אחד מהם. אמר השני: אם איני עוזרו, היום הורג את זה ולמחר 
יבוא עלי... ויש שלום על ידי פיזור לרשעים שהוא הנאה להם והנאה לעולם (סנהדרין עא:), 

"יתפרדו כל פועלי און". שלום זה מלווה בחשש תמידי פן ישובו ויתחברו.

הגבורה  שר  וגבריאל  החסד  שר  שמיכאל  במרומיו"  "שלום  הוא:  המושלם  השלום  אבל 
משלימים זה את זה (ילקוט שמעוני שה"ש - ג) בשלום אמת בלא קינאה ותחרות. ועל כך אנו 
מבקשים: "עושה שלום במרומיו הוא יעשה שלום עלינו". לא שלום מתוך פחד ופיזור, אלא 

מתוך אחדות ושיתוף!

על דרשת חז"ל "לא תתגודדו" - לא תעשו אגודות אגודות (יבמות יג:), שאל כ"ק האדמו"ר 
מסטמאר - רבי יואל טייטלבוים זצ"ל שאלה מעניינת: אם מזהיר הכתוב שלא לעשות פילוג 
ומחלוקת בהוראה, מדוע נקטה התורה בלשון "תתגודדו" שהוא לשון של אגודה, היה צריך לומר 

"לא תתפלגו" שהוא לשון של מחלוקת?!

אלא מכאן יש להסיק - אמר האדמ"ר - שדוקא ריבוי האגודות למיניהם הוא שיוצר את 
הפילוג והמחלוקת, לפיכך כשבא הכתוב להזהיר מפילוג אומר לא לעשות אגודות אגודות שהוא 

הגורם.

עם  ובצניעות  בענוה  לנהוג 
הזולת!

נלמד מהפסוק: "ושם אחיו יקטן" (פרק 
י-כה)

וכתב רש"י: "יקטן - שהיה עניו ומקטין עצמו, לכן 
נח מבואר  על  גם  זכה להעמיד כל המשפחות הללו". 
בגמרא (עבודה זרה ו: ובפירוש רש"י שם) שהיה עניו 
ושפל רוח. ויתכן כי מסיבה זו ניצל מן המבול ככתוב: 
שהיתה  ענוה  מחמת  וזאת  ה'".  בעיני  חן  מצא  "ונח 
וכפירוש  חן"  יתן  "ולענוים  (ג-לג)  במשלי  ככתוב  בו 

משיבים,  ואינם  חרפתם  השומעים  ולענוים  הגר"א: 
רודפים  ואין  בעולם  אדם  לכל  עצמם  את  מכניעים 
אחר הכבוד, "יתן חן". הקב"ה יתן חינו בעיני הבריות. 
ושנינו באבות (פ"ג-ג): "כל שרוח הבריות נוחה הימנו, 

רוח המקום נוחה הימנו".

(בספרו  זצ"ל  מבגדד  חיים  יוסף  רבינו  שואל 
מלא  באמת  שהוא  אדם  לכאורה  יז.):  ר"ה  יהוידע 
ביחס  ועניו  שפל  להיות  יוכל  היאך  ומצוות,  תורה 

לפחותים ממנו?

אלא מבאר הבן יהוידע: בזאת יוכל להיות שפל, 
כאשר יחשוב שכבר בא בגלגול בעוה"ז כמה פעמים, 
יודע כמה חטא בגלגולים קודמים. ואף שעתה  ומי 
אלו  אם  יודע  מי  אך  ובמצוות,  בתורה  מלא  הוא 

יספיקו להשלים חסרון הגלגולים שקדמו.

זו כוונת חז"ל כשאמרו (ר"ה יז.) "נושא עוון"... למי 
שמשים עצמו כשיריים. כלומר: שישים עצמו כשיורין 

של גלגולים קודמים ובזה יהיה שפל באמת.



'מהי השבת הראשונה של השנה'? שאלתי יהודי והוא השיב 
אינסטינקטיבית: "שבת בראשית"! אבל כולנו יודעים שהשבת 
הראשונה היא דווקא "שבת שובה" (ורק המילה 'בראשית' יוצרת 

קונוטציה של התחלה...)

העובדה שהשבת הראשונה הינה שבת שובה אינה במקרה, 
אלא מחמת שהיא מבטאת את מהותה הפנימית של ה'שבת' 
אותיות  'שבת'  רשומות:  דורשי  דרשו  וכבר  'תשובה'.  שהיא 

'תשב'.

נובעים שבתות  וממנה  שבת שובה היא "אם כל השבתות", 
השנה כולה. ממילא עלינו לכוון את מעשינו באופן כזה, ששבתות 

השנה יזכו להיקרא תולדות של השבת הראשונה.

* * *

בגמרא שבת (דף קי"ט ע"ב) אומר רב חסדא בשם מר עוקבא: 
השרת  מלאכי  שני  'ויכולו'  ואומר  שבת  בערב  המתפלל  כל 
המלווים לו לאדם מניחים ידיהם על ראשו ואומרים לו "וְסָר 
ר" (ישעיה ו, ז) היינו שעוד לפני הקידוש של  כֻפָּ אתְךָ תְּ עֲוֹנֶךָ וְחַטָּ

ליל-שבת כבר מזכה אותנו השבת בכפרת עוונות.

תשובה  ללא  מכפר  אינו  הכיפורים  שיום  כשם  אמנם, 
(כדעתם הידועה של חכמים החולקים על רבינו הקדוש) גם 
הפחות  לכל  שאדם  ללא  פעולתם  את  יפעלו  לא  המלאכים 
יהרהר בתשובה (וכך יקיים את המפורש במשנה ברורה, סי' 
ר"נ סק"ג, "כתבו הספרים, יהרהר בתשובה ויפשפש במעשיו 

בכל ערב שבת").

רבי בנימין זאב  הגה"צ  ורבי  בהזדמנות אחת שמעתי ממורי 
חשין זצ"ל: אם כאשר צועד היהודי לביתו בליל שבת, הוא מדבר 
דברי-חול או שאר דיבורים אסורים ח"ו אזי המלאכים פורחים 
ונעלמים... (ואף שירת 'שלום עליכם' לפני קידוש, אלמלא היה 
מדובר במנהג-ישראל ייתכן שהיה עדיף לא לאמרו אלא מיד 

לגשת לקידוש). 

* * *

אמנם, "שבת בראשית" לא נוצרת מתוך וואקום, אלא כתוצאה 
מחג שמיני עצרת ושמחת תורה - גולת הכותרת של ימי אלול 
המלכים,  מלכי  מלך  עם  להתייחד  זכינו  עצרת  בשמיני  תשרי. 

השמחה הייתה עצומה, והדבקות עילאית!

אל ה"שפיץ" הזה הגענו רק כהמשך של עבודת אלול, ראש 
זו,  ויום הכיפורים. לאחר שטיהרנו את עצמנו בתקופה  השנה 

הגענו אל השלב בו אנו ראויים להיות עם המלך.

נכון. למרות הכל נותרנו אנשים גשמיים, אך ככלות הכל 

אנו בכל זאת יותר נקיים, קדושים וטהורים... עבדנו קשה 
"לגרד" מעצמנו את כל מה שהגלות הדביקה עלינו במשך 

אנו  בו  לדרגה  שהגענו  היא  והתקווה  והתכנית  כולה,  השנה 
מסוגלים לשלב בין הרוח לגשם. כלומר, להתקרב אל הקב"ה 
הדבר  צום.  באמצעות  רק  ולא  והשתייה  האכילה  עם  יחד 
מהווה תזכורת רחוקה לחנוכת הבית בימי שלמה המלך, אז 

נצטוו בהוראת-שעה שלא לצום ביום הכיפורים!

זו נקודת המוצא ממנה אנו פותחים בסיבוב שנתי חדש של 
קריאת ולימוד התורה, על בסיס דבקות ושמחה עם מלכו של 
עולם. וכך, בעצם, צריך תמיד ללמוד תורה. מתוך דבקות ושמחה, 

ללא כוונות אישיות, והיינו "תורה לשמה".

* * *

נקודת התחלה זו מהווה "דף חדש". בו אנו כביכול חוזרים 
לנקודת האַיַן של הבריאה ומיד אחרי הנסתר והנסתם של האין 

מגיעים ל"בראשית".

המנוחה  "נחַ", המסמלת את  לפרשת  מגיעים  אנו  כך  מתוך 
העילאית של הדבֵק באלוקיו. יהודי כזה לא מתעצבן ולא מתרגז. 
אצלו הכל נחַ ושלֵו מחמת שהוא תפוס בנקודת השמחה הפנימית. 
אין לו שום דאגה שכן הוא תלוי בחוש ובמוחש בידי שמים כמו 
שהייה בעצם תחת כנפי השכינה בחג הסוכות- וכל מה דעביד 

קודשא בריך הוא לטב עביד. אז למה לדאוג?

מכאן פתוחה הדרך ל"לך לך" - הוא כבר יכול ומסוגל לצאת 
הרחק למסע השנתי. הוא לכאורה הולך ומתרחק מנקודת הייחוד 
יום שחולף, אך אל דאגה: בפנימיותו הוא תמיד מחובר  בכל 

וקשור. הוא יעבור את השנה בהצלחה!

י תָמִיד" הוא לא רק פסוק שחקוק על עמוד  לְנֶגְדִּ יתִי ד'  וִּ "שִׁ
החזן בבית הכנסת, כי אם דבר שייחקק מעתה על ליבנו! מתוך 
האמור עד עכשיו אנו מציצים לתוך ליבו של דוד המלך שאמר 
יתִי" בתהילותיו (טז, ח) ומה אנו רואים שם? דבקות.  וִּ את ה"שִׁ

דבקות תמידית. איזה אושר!

והדבקות הזו היא עצה נפלאה לזכות בכל הדברים הטובים. 
בשמחה, שלווה ואושר ובקיום מצוות ללא הפסקה.

אז כאשר נמצא את עצמנו אי-שם בעומקו של החורף מול 
(דברים  בַדּוֹ"  מִלְּ ניבהל. נלחש "אֵין עוֹד  ונבוך, לא  רגע מנותק 
ד, לה) ונתבונן בעומקם משמעות המילים הללו. נוכח דבקות זו 

יתבטלו מאליהם כל המקטרגים והמשטינים למיניהם!

חורף טוב, בריא ומוצלח לכולנו!

היית מעורב בסיפור שקשור לבין אדם לחבירו? שמעת ממקור ראשון?
ahavemet@012.net.il :ספר לנו עכשיו! פקס: 077-7671812 דוא"ל


